
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 
Districte d’Horta-Guinardó 
Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
 
Ronda Guinardó, 49 
08024 Barcelona 
93 291 67 60 

 
Acta de la reunió del Consell de Salut del districte d’Horta-Guinardó 

 
Data: 02/07/24 
Sala Lluís Companys – Seu Districte Horta-Guinardó 
Inici: 16.30 h 
 
Assistents: 
Alba Bermejo. Consellera de Salut d'Horta-Guinardó 

Custodia Moreno. Vicepresidenta del Consell de Salut. Vocal de Salut AVV Can Baró 

Jordi Armengol. Consorci Sanitari de Barcelona 

Davide Malmusi. Departament de Salut Ajuntament de Barcelona 

Lucia Artazacoz. Agència Salut Pública de Barcelona 

Jordi Villar. Tècnic de Salut Serv. Persones i Territori d’Horta-Guinardó, secretari del Consell de Salut. 

 

Grups municipals: Lina Huélamo GM JxCAT i Carla Yerbes GM Vox. 

 
Representants dels serveis de salut i socials: Blanca Parra (CAP Sanllehy) 
 

Representants d'entitats i AVV del Districte: Mercè Vidal (Nou Horitzó), Carme Beltran (FC Martinenc), 

Teresa Rodríguez (AVV Joan Maragall del Guinardó): Maria Teresa Martínez i Carme Catalán (AVV 

Horta); Ignasi Martínez (Afibrocat); Andreu Rojas (Salvem Guinardó) 

  

Assistents a títol individual: Ramona Lucas 

 

1. Benvinguda nova Consellera de Salut  

 

Es fa canvi de l’ordre del dia per donar la benvinguda a la nova consellera, Alba Bermejo.  

 

2. Aprovació, si s’escau, de la darrera acta 

 

L’acta s’aprova sense esmenes.  

 

3. Votació del nou Reglament del Consell de Salut d’Horta-Guinardó 

 

Es cedeix la paraula al a Teresa Martínez (AVV Horta) qui explica el plantejament de l’actualització del 

reglament. La voluntat és tenir una dinàmica més participativa i que ajudi a fomentar la participació i el 

retiment de comptes a l’Administració. També que sigui un espai més participatiu.  

 

La Carme Beltran (FC Martinenc) explica que s’han fet reunions per mirar de fomentar la participació i 

que sigui hereu de la tradició d’aquest consell. Que el teixit associatiu pugui proposar temes a tractar i 
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que es pugui avançar en la recepció d’informació. Que hi hagi una dinàmica més àgil i que sigui una 

relació més bilateral.  

 

La Custodia Moreno (Vicepresidenta del Consell) explica que li preocupa que cada cop hi hagi menys 

participació i que això és una qüestió que, més enllà del reglament, que també s’haurà de treballar. 

Caldria revisar si tothom rep les convocatòries correctament i potser s’hauria de revisar les dates dels 

consells perquè siguin més adients. També considera que no s’haurien d’haver dilatat tant les dates 

entre un consell i l’altre.  

 

La Carme Catalan (AVV Horta) considera que seria adient fer una ronda de contacte amb les 

associacions de veïns per saber el motiu de la no participació de les entitats. Posa en valor que hi hagi 

comissions de treball perquè creu que pot ser un element dinàmic del consell. També considera que 

l’horari del consell potser no és el més adient pel moviment associatiu.  

 

- En la propera convocatòria o en algun moment es farà una consulta al respecte de l’horari del 

consell i també elements que els puguin interessar més a l’hora de participar en aquest espai.  

 

Votació: 

 

Vots a favor: 10 

Vots en contra: 0 

Abstencions: 0 

 

Es dona per aprovat el reglament del Consell del Salut. 

 

Passarem convocatòria de la Comissió Permanent i de la Vicepresidència. 

 

4. Recollida de propostes de temes a tractar en els propers Consells de Salut 

 

La Carme Beltran (FC Martinenc) proposa que es pugui parlar sobre el consum de tabac a les 

instal·lacions esportives municipals. Els agradaria que es puguis tractar aquest tema a nivell municipal. 

És una assignatura pendent i que també s’ha d’abordar.  

 

La Lucía Artazcoz (ASPB) explica que ja s’ha tractat el tema i caldria veure fins on arriben les 

competències de Salut en aquest àmbit.  

 

La Carme Catalan (AVV Horta) demana que hi hagi una comissió de treball per treballar el tema del 

medi ambient i que pugui tractar el tema dels refugis climàtics. Ja que l’organització actual no hi ha 

espais de refugi climàtic oberts en cap de setmana a l’agost. I que es defineixi millor les condicions 

d’ús. Que aquesta comissió també pugui valorar temes de contaminació ambiental.  Un altre tema a 



 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 
Districte d’Horta-Guinardó 
Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
 
Ronda Guinardó, 49 
08024 Barcelona 
93 291 67 60 

 
revisar és la gestió de les residències de gent gran per veure en quines condicions s’estan gestionant i 

quin seguiment s’està fent per part de l’Administració. Un altre tema a tractar seria el seguiment de 

l’Atenció Primària als CAP’s i com estan afectant les retallades a aquesta gestió.  

 

La Teresa Martínez (AVV Horta) demana que es pugui saber en quin punt estan els projectes que s’han 

anat presentant i dels que un cop s’han presentat ja no se n’ha fet més seguiment. Com està 

funcionant la interoperatibitat entre Serveis Socials i Salut. També es vol fer seguiment de les 

inversions que s’han previst i en quin punt estan.  

 

- La Lucía Artazcoz explica que estan treballant en desencallar aquest bloqueig entre els dos 

sistemes (dades Socials i de Salut) i des de l’ASPB fa anys que es demana l’accés a les dades del 

CATSALUT i que no tenen accés de manera fàcil. Explica que potser no és un tema de tenir una 

comissió de treball si no de reclamar que vingui algú a explicar en quin punt està.  

- En Davide Malmusi coincideix en l’anàlisi que fa la Lucía Artazcoz que cal reclamar que algú 

pugui explicar en quin punt està aquest tema. 

- En Jordi Armengol també s’afegeix a aquest relat i que ell també s’ha trobat amb que aquesta 

compartició de dades no s’ha tirat endavant però que ho mirarà.  

 

La Carme Beltran (FC Martinenc) reclama que aquest espai sigui un consell on es pugui disposar de la 

informació amb temps per poder-ho tractar i que se’ls escolti i que és un espai que s’ha de mantenir 

en aquesta línia. 

 

També apunta dos temes a treballar, per una banda, els accidents i que tindria un enfoc multisectorial 

i que potser podria venir una entitat que es diu Stop Accidents a explicar la seva tasca. Que algú pugui 

venir a explicar les dades de sinistralitat i com es construeixen aquestes dades. L’altre tema, és que es 

tracta d’un districte amb població molt envellida però li agradaria saber si hi ha projectes concrets 

dirigits a la població gran.  

 

- La Lucía Artazcoz explica que l’ASPB té una web per fer seguiment dels accidents de trànsit.  

 

La Mercè Vidal (Nou Horitzó) explica que seria interessant tenir informació dels projectes i serveis per 

a Gent Gran estan actius ara mateix.  

 

La Lucía Artazcoz proposa que es pugui parlar de la medicalització de les persones grans i de les 

caigudes de les persones grans.  

  

L’Alba Bermejo proposa que es pugui fer un monogràfic sobre Salut i Gent Gran.  

 

En Davide Malmusi explica que es pot tractar a la Comissió Permanent per anar detallant els temes a 

tractar en el proper consell i si hi ha temes que es puguin deixar per més endavant.  
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Torn obert de paraula 

 

L’Ignasi Martínez (AFIBROCAT) demana si hi ha resultat quantitatius i qualitatius del projecte Vila 

Veïna?  

- En Davide Malmusi explica que els grups estables del projecte s’ha assumit des de la Direcció 

de Salut i Cures, a través del Barcelona Cuida. I que, en general, hi ha hagut continuïtat en els 

projectes que tenien grups estables. Encara no tenen els resultats de la valoració del projecte. 

S’està estudiant la possibilitat que aquest model es pugui treballar a través dels casals de barri. 

I que es pugui treballar en benestar i les cures.  

 

Andreu Rojas (Salvem el Guinardó) vénen a donar el seu punt de vista. Suggereix que aquest consell es 

puguin fer en d’altres horaris i demana més publicitat.  

 

- Pel que fa a seguiment de projectes de salut. 

o Demana per la situació de la construcció del CAP Sardenya.  

 En Davide Malmusi explica que està prevista la construcció ja que encara no 

s’ha trobat una ubicació, però s’està treballant.  

o Demana per la situació del poliesportiu Sardenya 

 Recollim la petició d’informació 

o Demana informació pel seguiment del centre residencial del Guinardó, vol saber si s’ha 

fet la darrera reunió. 

 Des de Districte s’explica que aquestes reunions es van deixar de fer i que ara 

s’estan fent a nivell tècnic.  

- Demana informació sobre qüestions que poden suposar una millorar la salut: 

o Refugis climàtics, demana que se’n creen més i es mantinguin. Que es pugui intervenir 

en espais. Considera que hi ha espais que es consideren refugis climàtics però no 

tenen aquesta consideració, com poden ser els jardins del Baix Guinardó.  

o Demana que es replanin els arbres dels escocells buits.  

o Demana arranjaments en l’espai públic per evitar caigudes. 

o Proposen fomentar la transició energètica que vingui acompanyada d’ajudes públiques 

o Demanen disminuir el preu de les instal·lacions esportives i piscines municipals.  

o Demanen espais verds accessibles en espais esportives 

o Demanen marxes i sortides de salut 

o Control de soroll de les terrasses 

o Que es controli el tema de l’amiant 

- Joves: 

o Pantalles i infants, consideren que caldria promoure un ús responsable 

o Promoure alimentació saludable 

o Prevenció del consum de drogues 
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o S’haurien de fomentar les donacions de sang en el col·lectiu jove 

 

L’Alba Bermejo respon a les següents qüestions plantejades: 

 

Cada any es van afegint més espais a aquest projecte, però és cert que continuen sent insuficients. Al 
Districte d'Horta-Guinardó hi ha un total de 27 refugis climàtics (22 equipaments i 5 espais oberts), 
dels quals al mes d'agost hi ha 11 (6 equipaments i 5 espais oberts). D'altra banda, l'Ajuntament de 
Barcelona declarà refugis climàtics les 50 piscines públiques de la ciutat i, per tant, s'hi podrà accedir 
durant els mesos més calorosos. 
  
A la pregunta referida al Centre Residencial La Galena: 
 
S’ha deixat de fer les reunions amb veïnat, perquè es treballa a nivell tècnic. No es va considerar 
necessari que continuessin. Hi ha espais tècnics de seguiment d’aquest espai. No era un òrgan formal, 
sinó extraordinari, i per aquest motiu no tenia que cessar, ja que eren sessions de caire informatiu.  
 
El projecte d'urbanització de Torrent Lligalbé ja preveu que hi hagi vegetació. Crear espais d'ombres en 
l'espai públic és una prioritat. Quan s'aixequin les restriccions del decret es podrà plantar.  
 
El Pla Endreça ja preveu intervencions de manteniment en l'espai públic. 
 
L'Ajuntament ja va aprovar el mes d'abril una mesura de govern per a triplicar la potència fotovoltaica 
 
Els preus dels equipaments esportius són preus públics aprovats de manera anual. Els col·lectius 
vulnerables estan subvencionats. 
 
Ja hi ha programes per a promoure l'alimentació saludable. 
 
I no entra en el detall de la resta de qüestions perquè no és l'objectiu del Consell de la salut. 
 
La Carme Beltran interpel·la al grup i els diu que si vénen a col·laborar amb el consell, benvinguts 

seran, si és per generar soroll, aquest no és el lloc. 

 

La Custodia Moreno també li explica que per fer algunes reivindicacions potser aquest tampoc és el 

lloc per determinades qüestions.  

 

Ramona Lucas explica que la preocupa la situació dels coloms a Barcelona.  

 

L’Alba Bermejo fa una darrera intervenció exposant que la Salut és una qüestió estratègica per a 
aquest Districte ja s’està treballant per a convertir-lo en el Districte de la Salut de Barcelona amb dos 
grans Hospitals de referència (Vall Hebron i Sant Pau) i tota una dinàmica que hi ha al voltant d'ells que 
gira entorn de la salut. 
 

El Consell acaba a les 18.15 h 


